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Zusammenfassung

        
Bei 45 Patienten mit Verdacht auf Rhinoliquorrhö nach Kopftrauma oder Chirurgie an der Schädelbasis wurde eine Fluoreszein-Nasenendoskopie (Messerklinger) durchgeführt. Bei 8 Patienten, bei denen eine Fluoreszenz gesehen wurde, ließ sich die Liquorfistel operativ sichern. Bei 3 Patienten mit fraglicher Fluoreszenz konnte die Liquorfistel 2mal operativ gesichert werden. Die Ergebnisse von Fluoreszein-Test, Röntgentomographie und RIHSA-Scan-Untersuchung werden verglichen. Die Fluoreszein-Nasenendoskopie zeigte sich als eine zuverlässige Methode zum Nachweis einer Rhinoliquorrhö.


      
        
Summary

        
To establish the diagnosis of cerebrospinal rhinorrhoea 45 patients were examined via intrathecal fluoresceindye studies. Rhinorrhoea was suspected after head injuries and surgery of the base of the skull. The diagnostic procedure was in accordance with the technique of Messerklinger.
        



        
In 8 patients a fluorescent secretion was detected and a CSF-leakage operatively proven. The result of the fluorescein tests, the x-ray tomographies and the RIHSA-studies are compared. The fluorescein technique is shown to be a useful diagnostic tool in the diagnosis of cerebrospinal leaks.
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